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Barcelona és la ciutat de l’Estat
amb més estrelles Michelin. La
capital catalana ha aconseguit
superar Madrid en la guia de
2023, presentada el 22 de no-
vembre a Toledo. A més, amb
l’ascens de Cocina Hermanos
Torres, ha passat a tenir tres res-
taurants amb tres estrelles, la
màxima distinció possible. Així
doncs, una cosa queda ben cla-
ra: si la butxaca t’ho permet, a
Barcelona pots menjar com un
rei. Ara bé, quines opcions hi ha
a preus més assequibles?

Sembla que, en aquest sentit,
hi ha un pessimisme generalit-
zat. Només cal recordar les du-
res paraules del cuiner Marc Ri-

bas fa uns dies a Catalunya Rà-
dio: “Barcelona s’ha mort gas-
tronòmicament”. Però hi ha qui
està disposat a trencar aquesta
visió negativa. Això passa per
passejar pels barris, parlar amb
els veïns i, sobretot, entrar als lo-
cals “de tota la vida”. 

Ho fa amb gust Alberto Gar-
cía Moyano, l’advocat que hi ha
darrere del perfil d’En Ocasiones
Veo Bares a les xarxes socials,
que s’ha convertit en tot un ex-
pert de la restauració de Barce-
lona i més enllà. A través de pu-
blicacions a Twitter, Instagram
i Facebook, i de recomanacions
a la secció Menú del dia d’El Pe-
riódico, fa difusió de bars i res-
taurants que són petites joies. A
més, predica amb l’exemple com
a copropietari del Bar Bodega
Carol (Sant Martí) i de Sants Es
Crema (Sants-Montjuïc).

RESISTIR A LA UNIFORMITZACIÓ
El mèrit d’aquests negocis és
mantenir l’autenticitat quan la
tendència és la “uniformització”,
tal com diu García Moyano. És a
dir, continuar oferint escudella i
fricandó enmig de tantes torrades
d’alvocat, tartars i tatakis. 

Des que es va convertir en un
rastrejador d’establiments que
valen la pena, García Moyano as-
segura que s’ha sorprès grata-
ment. “Trobo més llocs dels que
em pensava. Se m’acumula la fei-
na”, admet, satisfet. En una llarga
llista de recomanacions, hi ha des
del mític Gelida (Eixample) fins al
relativament nou El Cullerot de
Sants (Sants-Montjuïc), inaugurat
per una parella jove que funciona
com si portés anys al negoci. 

Tot i els rajos d’esperança, el
creador d’En Ocasiones Veo Ba-
res reconeix que el nivell gastro-

nòmic de Barcelona ha fet passos
enrere en les últimes dècades. “So-
bretot s’ha perdut originalitat,
més que qualitat. Ens hem tornat
grisos i uniformes”, lamenta. 

A parer seu, s’ha estès un tipus
de restauració que es basa en un es-
tudi de mercat i ofereix qualsevol
cosa que estigui de moda. “Aques-
ta visió mercantilista fa que cada
vegada hi hagi menys diferències
entre locals: molts tenen gairebé  la
mateixa carta i la mateixa decora-
ció, i te’ls podries trobar a qualse-
vol ciutat europea”, diu.

LA FEINA BEN FETA
Entres un dimarts a mig matí,
quan per a alguns és l’hora del
brunch, a La cuina del papi (Sant
Martí) i et trobes uns amants dels
esmorzars de forquilla assaborint
unes mandonguilles amb sípia. I
saps que l’has encertat. Potser és

per això que l’establiment de la fa-
mília Grau –al rètol, per cert, hi
continua dient Ca’l Grau– és un
dels exemples que li venen al
cap a García Moyano quan par-
la de fer les coses bé. 

Al capdavant d’aquest negoci
amb gairebé quaranta anys d’his-
tòria ara hi ha la filla de l’Antonio,
l’Alba, que es va formar en alta
cuina a l’Escola d’Hostaleria de
Sant Ignasi, dels Jesuïtes de Sar-
rià. Alba Grau ha treballat a res-
taurants com el Disfrutar, que té
dues estrelles Michelin, però,
quan el seu pare ho va necessitar,
no va dubtar a tornar a casa. Un
gest que li agraeix enormement
l’Antonio, però també els clients.
Com un dels que gaudia de les
mandonguilles, gran defensor
dels bars i restaurants de barri,
que abans de marxar exclama:
“Aquests sí que són estrelles!”

L’interior del bar La cuina del papi, al Camp de l’Arpa. Foto: Línia

Anna Utiel
BARCELONA

“Aquests sí que són estrelles”
» La bona cuina tradicional a bon preu encara existeix a la ciutat de l’Estat amb més estrelles Michelin
» És el que defensa Alberto García Moyano, l’advocat que hi ha rere el perfil En Ocasiones Veo Bares
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La lupa

Si algun tret ha definit l’estratègia d’Esquer-
ra Republicana la darrera dècada ha estat la
voluntat de sumar al projecte republicà sen-
sibilitats i persones provinents d’altres espais

polítics. La resposta de l’Estat espanyol al procés de
reforma estatutària que van posar en marxa els go-
verns progressistes a Catalunya la primera dècada
d’aquest segle va afavorir notablement aquest tràn-
sit de capital polític cap a les files republicanes. Eren,
en bona part, persones que van haver de renunciar
al seu propòsit de regenerar l’Estat espanyol un cop
van xocar amb un immobilisme intransigent que fo-
ragitava els federalistes decebuts. En el marc d’aquest
procés han anat desembarcant a ERC persones
amb un gran bagatge polític que han acabat encap-
çalant projectes municipalistes. El cas més para-
digmàtic és el d’Ernest Maragall, guanyador de les
eleccions municipals a Barcelona el 2019 i que re-
peteix com a candidat el 2023, com a símbol d’aquest
trànsit de l’ànima catalanista del PSC cap a l’inde-
pendentisme. El maragallisme forma part avui dia
de l’ADN d’Esquerra Republicana.

Aquesta voluntat de suma, de construir grans ma-
jories i consensos, de comptar amb diferents sen-
sibilitats per poder fer créixer el projecte republicà
i servir la ciutadania de la millor manera possible
és palpable dia rere dia i en tots els àmbits. Només
així s’entén la composició del nou Govern de la Ge-
neralitat, un cop Junts va decidir marxar a l’oposi-

ció. Per obrir aquesta nova etapa, el president Pere
Aragonès va decidir incorporar com a consellers per-
sones provinents de diferents espais polítics, com
Carles Campuzano (un veterà socialdemòcrata amb
una llarga trajectòria a CDC), Quim Nadal (que ha-
via estat conseller del PSC, on va militar 35 anys) o
Gemma Ubasart (que havia liderat Podem a Cata-
lunya). També cal destacar la incorporació al Govern
de l’exdiputada de la CUP Mireia Boya i de Maties

Serracant, exalcalde de Sabadell encapçalant la
Crida per Sabadell. El resultat és un govern plural,
republicà i al servei de la ciutadania, amb la voca-
ció de representar i defensar els grans consensos de
la societat catalana.

Amb les eleccions municipals en un horitzó
cada cop més proper, ara arriba el torn de continu-
ar amb la suma en l’àmbit local. En aquesta línia, les
darreres setmanes s’han anunciat diverses coalicions
d’Esquerra Republicana i Esquerra Unida i Alter-
nativa a diferents municipis metropolitans, com
l’Hospitalet, Cornellà i Mollet, i s’està treballant per

aconseguir més acords en altres ciutats. A les zones
metropolitanes volem continuar creixent i sumant
des de l’esquerra, i ho fem amb qui compartim un
llarg historial de lluites compartides, començant per
les lluites veïnals que va encapçalar el PSUC els anys
70 fins als nostres dies. Amb aquests acords, tenim
la voluntat de representar els nostres barris, amb un
marcat caràcter social i sent útils al conjunt de la ciu-
tadania, especialment en aquests moments en què
la inestabilitat internacional, l’augment dels preus
dels serveis bàsics i la pujada dels tipus d’interès di-
ficulten els projectes de vida de bona part de les fa-
mílies del nostre país.

El republicanisme, doncs, continua sumant, cada
dia i des de tots els àmbits. Hi ha una part de l’inde-
pendentisme que, incapaç de sumar voluntats i de ge-
nerar consensos, ha mostrat un especial interès a ri-
diculitzar el concepte “eixamplar la base”. Aquells que
no tenen un projecte propi ni cap estratègia defini-
da per avançar cap a la República catalana dediquen
totes les seves energies a posar pals a les rodes i a mi-
rar de fer descarrilar el projecte d’aquells que sí que
en tenim. Davant d’aquest tacticisme destructiu, des
d’Esquerra Republicana hi contraposem la nostra res-
ponsabilitat i el nostre esforç incansable per conti-
nuar sumant, treballar per fer possibles grans con-
sensos i ser útils a la ciutadania. Ho continuarem fent,
malgrat el soroll i  les dificultats, des dels valors re-
publicans i progressistes, sempre al costat de la gent.

Volem representar els nostres
barris, amb un marcat caràcter
social i sent útils a la ciutadania

per Oriol López, secretari de Mobilització i Coordinació Municipal d’Esquerra Republicana

A les grans ciutats, continuem sumant
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“No hi ha contradic-
cions. Jo passejo per
Doha amb la meva dona,

agafats de la mà, i no passa res. Petons
no ens en fem, això sí”, diu Mr Romeri-
to [Gerard Romero]. Potser si passe-
gessis per Qatar de la mà del teu home
no podries emetre Jijantes perquè ja
t’haurien fotut a la garjola, burro.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Sempre m’ha agradat
més l’aperitiu que el
dinar, els divendres que

els cap de setmana, les cites dels llibres
que els finals, les albades que les post-
es de sol, els caps de les gambes que
la cua, salpar que recalar, els preliminars
a fer l’amor. Deu ser una qüestió de
principis.

@gloriagasch

Un administratiu del
CAP rep una trucada
d’una pacient i la pro-

grama. Detecta que parla estrany i
m’avisa. Li truco i ho confirmo. No vaig
al domicili perquè està fora, decidim ac-
tivar el codi ictus, que es confirma. Els
GIS són una peça clau. La longitudina-
litat és clau. Visca l’Atenció Primària.

Ma mare va treballar
molts anys netejant ca-
ses, mai ningú la va con-

tractar i, com que no va cotitzar, no té
dret a una pensió. Si sou prou rics
perquè algú us faci la neteja de casa, no
sigueu cutres i feu un contracte, que no
costa pas tant, a banda que no fer-ho
no és legal.

@ratolinaemma@oriolreba@quadern_tactil
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L’aprenentatge de Marta Zori1

2
Pastisseria La Palma del Clot: 
100 anys de vida al barri

Ferit un home en un tiroteig a Sant Martí

Els veïns del ‘Triangle Golfo’ 
clamen de nou contra el soroll

Nova edició del Festival Dona 
Crea-Crea Mujer al Centre Cívic Besòs

El + llegit líniaSantMartí.cat

3

4

5

A les xarxes

@agenciaacn: L’Audiència de Barcelona
absol els Neymar, Sandro Rosell i Josep
Maria Bartomeu de corrupció pel fitxatge
del futbolista brasiler.

@bernatsurroca: La cosa queda així. Sedi-
ció derogada. Malversació reformada: cor-
rupció amb mateixes penes; si no hi ha lucre,
penes més baixes. Desordres: pocs canvis.

#ReformaDelCodiPenal

@324cat: L’exconseller i exalcalde de
Barcelona Xavier Trias optarà al retorn a
l’alcaldia en les eleccions del maig del
2023.

#TriasAlcaldable #LaFiDelCasNeymar

La clau

Diu el periodista Enric
González que pateix dis-
sonància cognitiva, és a

dir, pensa una cosa i fa la con-
trària. Ho diu en relació amb el
Mundial de Qatar, perquè és un
apassionat del futbol i dels drets
humans i, malgrat que coneix
quanta corrupció ens hem hagut
d’empassar per a la celebració
d’aquest torneig i quantes vides
han quedat en el camí, ell mira
sense excepció tots els partits.
Això sí, amb un sentiment en-
ganxós de culpa, fàstic i vergonya.

Sento exactament el mateix
cada cop que faig un missatge a
Twitter ara que la plataforma és
propietat d’Elon Musk. Musk
representa en el sector empre-
sarial el mateix que Donald
Trump va representar en l’en-
torn polític: autoritarisme, ego-
latria i estupidesa. El nou amo de
Twitter és contrari a cuidar els
drets laborals dels seus treba-
lladors i ja ha dit que, com a mí-
nim, hauran de treballar dotze
hores diàries i fer-ho des de l’o-
ficina, que això de teletreballar és
cosa de fluixos, en el pitjor dels
casos, o d’excepció pandèmica,
en el millor.

El mateix Musk, que no
vol parlar amb els seus treba-
lladors i que imposa les seves
regles com un veritable autò-
crata, una manera de gestionar
les empreses més pròpia del se-
gle passat, professa un verita-
ble amor cap a les enquestes.
Musk, com qualsevol populis-
ta, vol saber què pensa la gent
per donar-li allò que desitja. De
moment, ha tornat a readme-
tre el compte de Donald Trump
com a resultat d’una d’aques-
tes enquestes, encara que no se
sap si els que la van votar eren
humans, bots o trolls.

Musk ha deixat per escrit,
en un dels seus primers mis-
satges a Twitter des que n’és
l’amo, que vol salvar la huma-
nitat. Ha sacrificat la seva ri-
quesa, i el bon funcionament
d’altres companyies seves, com
ara Tesla i SpaceX, per oferir-
nos un espai per debatre, en-
tre tots, la cosa pública. Musk

presenta aquí similituds amb
altres lideratges més propis
de les religions i de les sectes
que no pas de la qüestió del
management.

Així les coses, cada cop que
entro a Twitter em pregunto
per què hi soc. Cada cop que
escric un tuit penso que estic
atemptant contra els drets la-
borals dels treballadors de
Twitter en particular i del món
en general. Cada cop que escric
un tuit penso que estic contri-
buint a la gestió populista,
dictatorial i barroera de Musk
en particular i del món en ge-
neral. Cada cop que escric un
tuit sé que estic fent més ric
l’home més ric del món. I és
aleshores quan recordo les pa-
raules d’Enric González i m’en-
vaeix la culpa, el fàstic i la
vergonya, perquè és impossi-
ble, com ho són tantes altres
coses a la vida, ser conseqüent
en el Twitter de Musk.
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El Twitter de Musk
per Susana Pérez

Els semàfors

Francisco Narváez va rebre 
el passat 30 de novembre la
Medalla d’Honor de la ciutat, 
un cop jubilat, per la seva

trajectòria com a responsable
municipal vinculat al Districte

durant 16 anys des 
del grup del PSC.

pàgina 10Francisco Narváez

La Coordinadora d’Entitats 
del Poblenou també va rebre 
la Medalla d’Honor en

reconeixement del lideratge en
el foment i la defensa de la xarxa
associativa del Poblenou i la
coordinació de festes populars 

i tradicionals al barri.
pàgina 10Entitats del Poblenou

El Festival Dona Crea arriba 
a la seva 3a edició al Centre Cívic
del Besòs i el Maresme. Està
impulsat per les actrius Mercè
Espelleta i Imma Manresa 
amb l’objectiu de donar veu i
presència a les dones en el món

de les arts escèniques.
pàgina 10Festival Dona Crea
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Mirada pròpia

La tàctica de llançar enganys, mentides,
postveritats o com vulguin anomenar-les
està feta amb la intenció d’estendre una in-
formació manipulada o directament falsa

fins a aconseguir que es converteixi en una veritat
en l’imaginari de la població. Això ho expliquen per-
fectament algunes persones enteses en la matèria i
també aquelles persones opinadores professionals
que es passegen pels platós de
tants programes de tertúlies,
dels que ofereixen, sobretot,
panem et circenses.

Qui no recorda els bombar-
dejos de l’estiu? Aquelles can-
çons amb què ens martiritzaven
durant l’època estival? Doncs les
campanyes mediàtiques de cri-
minalització de l’ocupació no en
són ni més ni menys que un bon
exemple. Han arribat per que-
dar-se en substitució dels vells
èxits estiuencs. Podríem fins i
tot posar-hi títols. Un d’ells po-
dria ser: “Compte, no vagi a
buscar el pa que quan torni li
hauran ocupat l’habitatge”.

El que és inaudit és que,
periòdicament, són les dades de
l’administració les que informen
que les ocupacions van baixar
un 7% entre el 2019 i el 2021.
Que el 100% dels pisos ocupats
estaven buits. I que d’aquests, el
73% pertanyien a grans tenidors
com la Sareb. Aquestes són les
darreres dades facilitades per
l’Ajuntament de Barcelona.
Però és clar, el mal ja està fet i
és més còmode quedar-se amb
la mentida que intentar anar a
l’arrel del problema.

I ara, posem-nos per un moment a la pell d’una
persona que ha d’ocupar un habitatge per necessi-
tat, perquè l’han desnonat per no poder assumir l’in-
crement desorbitat del lloguer o perquè no pot pa-
gar la hipoteca, perquè ha perdut la feina i no té xar-
xa de suport econòmic entre la família o les amis-
tats. Si això li passés a vostè, estimada persona que

gentilment està llegint aquest article d’opinió, es que-
daria de braços plegats, sabent que hi ha milers d’ha-
bitatges buits de bancs i d’entitats financeres,
aquells que ens han tret i que són utilitzats com a
mercaderia amb fins de lucre?

Anem ara al punt més cru de la situació: posem
per cas que vostè té una família amb membres me-
nors d’edat, amb persones grans o amb algun grau

de dependència, és a dir, una família vulnerable. Ac-
ceptaria anar-se’n a viure al carrer perquè els bancs
o entitats financeres (també anomenades fons vol-
tor) es neguen a fer-li un lloguer social d’acord amb
els seus ingressos, malgrat que a Catalunya ho pre-
veu la Llei 24/2015? Per cert, aprofito per dir que
l’administració no els pressiona prou perquè la com-
pleixin ni tampoc ofereix sortides dignes d’allotja-

ment perquè vostè i la seva família no acabin al car-
rer. Estic gairebé segura que, si encara li quedessin
forces per pensar, davant d’una situació tan deses-
perada acabaria lluitant per aconseguir un habitatge
buit de grans propietaris i l’ocuparia per poder co-
mençar a gestionar aquest lloguer social al qual té
dret com a persona de bona fe que s’ha vist des-
bordada per les circumstàncies.

Fem aquesta anàlisi: saben
quina és la solució per evitar l’o-
cupació? Garantir el dret a un
habitatge digne! Per això des de
la PAH i altres plataformes so-
cials hem treballat pel dret al
sostre per a totes, que a Cata-
lunya ens va conduir fins a la
consecució de la nostra pre-
uada Llei 24/2015 de mesures
urgents per afrontar l’emer-
gència en l’àmbit de l’habitatge
i la pobresa energètica.

La PAH hem trencat la su-
premacia de la banca a força de
pressionar les seves entitats.
Però ho hem fet de manera pa-
cífica. Queden enrere aquells
temps en què, angoixades per
no poder pagar, ens presentà-
vem a les seves oficines per ex-
plicar els nostres problemes de
liquiditat. Aquelles oficines on,
quan tot anava bé, ens atenia l’e-
quip de comercials ben entre-
nats per dir-nos que estàvem
fent la inversió de la nostra
vida, que l’habitatge mai no es
depreciaria, que tot era xerino-
la. I, de sobte, tot es va torçar i
van començar a tractar-nos amb
menyspreu, a fer-nos sentir cul-

pables per haver “volgut viure per sobre de les nos-
tres possibilitats”… Ah, “és el mercat, amic”. Va ser
aquí quan vam fer recollida de la intel·ligència
col·lectiva que ens caracteritza i vam començar a vi-
sitar-los en manades, sempre molt pacífiques, però
gens disposades a anar-nos-en sense una solució.

Així que, bancs i voltors: un desnonament?
Una ocupació!

per Lucía Navarro, activista de la PAH de Barcelona

A qui interessa criminalitzar l’ocupació?
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NLes millors
perles

Milers de persones van creure que estaven veient el
Mundial de Qatar gratis, però en realitat es tractava d’un

partit del FIFA 2023. Les víctimes d’aquesta confusió van ser
principalment usuaris de YouTube del Vietnam. 

Del temple budista al centre de desintoxicació: és el
camí que han fet tots els monjos d’un temple de

Tailàndia que van donar positiu en metamfetamina
després de sotmetre’s a un control de drogues.

Una dona de 72 anys ingressada en un hospital d’Alemanya
va apagar el respirador de la seva companya d’habitació

perquè li molestava el soroll. Ho va fer dos cops, malgrat que el
primer va ser alertada. Ha estat acusada d’intent d’homicidi.

Estàs de baixa per lumbàlgia i publiques a TikTok un
vídeo ballant. Punt número 1: no ets gaire intel·ligent.

Punt número 2: sorpresa, t’han fet fora. Ha passat a
Castella i Lleó, on la justícia ha confirmat l’acomiadament.

LA FOTOTwitter (@barcelona_cat)
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Les tendències alcistes del preu de l’electrici-
tat s’estan produint en un context de crisi
econòmica i social derivada de la crisi sani-
tària de la covid. Els impactes devastadors de

la pandèmia ens desvelen xifres alarmants, com ara
l’increment de l’exclusió social severa. Això ens situa
davant d’una societat cada cop més desigual, en la
qual el grup que més augmenta és el de les persones
més desafavorides, a les quals els és cada cop més di-
fícil participar en la societat per les seves dificultats
per accedir al treball, consum, habitatge o serveis bà-
sics. És preocupant que, mentre que aquest gruix de
persones han caigut en situació d’exclusió amb una
rapidesa vertiginosa en context de crisi, el procés de
sortida d’aquesta situació en context de recuperació
serà molt més lent. Però, a casa nostra, no tothom ho
està patint de la mateixa manera: la geografia urba-
na de la pobresa a Barcelona posa en relleu les desi-
gualtats a la ciutat.

A tot això s’ha d’afegir que l’hivern que s’acosta es
preveu que serà un dels més durs a Europa, però no
pas perquè hagi de ser més fred que la mitjana, sinó,
en gran part, per les conseqüències de la invasió rus-
sa d’Ucraïna i la inflació.

A l’Estat espanyol no s’espera, de moment, arribar
a l’extrem de tenir talls de subministraments, però la
guerra es nota des de fa mesos a les factures dels sub-
ministraments bàsics. Són moltes les famílies a casa
nostra que seran incapaces de mantenir el seu habi-
tatge a una temperatura adequada durant els mesos

freds o s’hauran d’endarrerir en el pagament dels re-
buts dels subministraments bàsics.

Centrant-nos en les tarifes elèctriques, ens cal de-
fensar la necessitat d’abordar els assumptes relacio-
nats amb l’energia des d’un enfocament basat en els
drets humans. Un canvi de paradigma, un nou con-
tracte social, encaminat a fer que les persones deixin
de ser considerades mers clients d’una empresa sub-
ministradora i passin a ser titulars d’un dret subjec-
tiu als subministraments bàsics a un preu assequible
i dins d’uns paràmetres de consum bàsics i essencials.
Ens cal transitar de l’assistencialisme i els privilegis a
l’àmbit de les necessitats i els drets.

És per aquesta raó que considerem que la formu-
lació del dret humà a l’energia és una prioritat davant
la mercantilització que està patint aquest bé comú. Mer-
cantilització que implica que el poder de control sobre
aquest bé bàsic es concentri en mans d’uns quants ac-
tors econòmics, grans oligopolis, amb el vistiplau de les
autoritats públiques.

Sabent que l’energia és indispensable per a la vida de
les persones, no ens podem permetre durant més temps
el luxe de deixar la seva supervisió en mans purament pri-
vades, ja que qui té el poder sobre el subministrament
energètic acaba exercint control sobre la societat. Revertir
les lògiques imperants avui dia passa per la formulació
i el reconeixement del dret humà a l’energia. No serà una
tasca fàcil, però sí que és possible: només cal que gosem
jugar la partida, com així ho hem fet en el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de Barcelona.

Ens cal defensar 
la necessitat d’abordar 

els assumptes relacionats
amb l’energia des d’un

enfocament basat 
en els drets humans

““
per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

El dret humà a l’energia
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@guillemclua: La crítica de TV del New
York Times recomienda #SmileyNetflix como
la serie destacada de la semana en su news-
letter. [Guillem Clua n’és el creador]

@OriolMalet: Acabo d’escoltar els argu-
ments d’un expresident del Barça defen-
sant el tracte amb les dones i els treballa-
dors a Qatar i he necessitat desfibril·lador.

@cristinabarrial: Estoy en una cafetería
de Barcelona de la que fui despedida, por-
que no tengo amor propio pero tampoco
batería en el móvil.

Flaixos
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Veïns de la Pau volen evitar
l’obertura d’un supermercat

EQUIPAMENTS4Una quaran-
tena de veïns de la Pau es van
concentrar el 29 i el 30 de no-
vembre a les portes de l’antiga
oficina de La Caixa, a la plaça de
la Pau, per intentar aturar l’ini-
ci de les obres que convertiran el
local en un supermercat de la ca-
dena Condis. De fet, el matí del
dia 30 van resistir a la porta per
evitar que els treballadors con-
tinuessin amb les obres. “No
permetrem imposar el benefici
privat d’un negoci al benefici pú-
blic”, afirmen des de l’Assemblea
de Joves Verneda 73.

Així doncs, el motiu de la
protesta és per demanar que
l’Ajuntament compri el local per
convertir-lo en el CAP del barri.
Els veïns també van interrompre
el Consell de Districte que es va
celebrar l’1 de desembre per fer
visible la seva reivindicació.

El Districte, per la seva banda,
explica que La Caixa va vendre el
local a un fons immobiliari i que,
tot i l’interès municipal, ara l’han
llogat a Condis. Afegeixen també
que l’ampliació del CAP ja està en
marxa en altres locals que són
propietat de la Generalitat.

En marxa la tercera edició 
del Festival Dona Crea

CULTURA4El Centre Cívic del
Besòs i el Maresme acull des del
2 de desembre la tercera edició
del Festival Dona Crea. El festi-
val està impulsat per les actrius
Mercè Espelleta i Imma Man-
resa, que organitzen un espec-
tacle de dansa, una obra de tea-
tre i una sessió de cinema durant
tres dies d’aquest mes amb l’ob-
jectiu de donar veu i presència a
les dones en les arts escèniques.

Enguany, les actrius han in-
corporat novetats com són l’es-
trena a Barcelona de l’obra de tea-
tre Menina, soy una puta obra de

Velázquez, coproduïda amb el
Festival de Teatre Clàssic de Cà-
ceres i la programació de la pel·lí-
cula Mi vacío y yo. Els dos actes
que queden per celebrar-se, ja
que el primer va tenir lloc el dia
2, es faran el 16 i el 30 de de-
sembre respectivament. L’entra-
da pel teatre val 5 euros, mentre
que el cinema és gratuït.

I hi ha una quarta activitat
que completa la programació
del festival. Es tracta de l’obra
Lorca, en homenatge al poeta, i
que es representarà al Labora-
toria Escuela de Jessica Walker.

Premien Francisco Narváez 
i les entitats del Poblenou

MEDALLES D’HONOR4L’Ajun-
tament va celebrar el 30 de no-
vembre l’acte de lliurament de
les Medalles d’Honor de la ciu-
tat, que homenatgen les perso-
nes i entitats compromeses amb
els valors cívics i el desenvolu-
pament de la ciutat.

Així doncs, el consistori dona
cinc medalles d’or de ciutat i
dues medalles d’honor per dis-
tricte. A Sant Martí els reconei-
xements van ser per a Francis-

co Narváez i per a la Coordina-
dora d’Entitats del Poblenou.

El primer la va rebre per la
seva trajectòria com a respon-
sable municipal vinculat al Dis-
tricte. Va ser regidor durant 16
dels 20 anys que va formar part
del consell municipal. I la Coor-
dinadora d’Entitats la va rebre en
reconeixement del lideratge en
el foment i la defensa de la xar-
xa associativa del Poblenou i la
coordinació de festes populars.

Moment de la concentració del 29 de novembre. Foto: Twitter (@Verneda73)

Colau i Narváez. Foto: Ajuntament

Urbanisme | Pacificació a set entorns escolars
L’Ajuntament ha iniciat, aprofitant les vacances escolars del pont, les obres de
pacificació de cinc entorns escolars que inclouen set centres al Poblenou. Les
obres acabaran al febrer i estan previstes dues obres més per a l’any que ve.

URBANISME4L’Associació de
Veïns del Poblenou, la de Diago-
nal Mar i la del Front Marítim,
amb el suport de la Federació
d’Associacions de Veïns de Bar-
celona (FAVB), van emetre un co-
municat el passat 31 d’octubre on
denunciaven que l’Ajuntament
“cedís sòl públic” a la Cambra de
Comerç de Barcelona per cons-
truir la seva nova seu.

La queixa neix de la ubicació
on es construirà l’edifici, ja que és
en un solar de l’avinguda Diago-
nal, cantonada amb Selva de Mar,
que les entitats veïnals diuen que
s’hauria de destinar a equipa-
ments. De fet, recorden que ja fa
anys que reclamen un Casal de
Gent Gran, entre d’altres.

Joan Maria Soler, de l’Asso-
ciació de Veïns del Poblenou, ex-
plica que el veïnat també es quei-
xa de la poca informació que han
rebut de tot el projecte: ”Dema-
nem que s’informi amb transpa-
rència i es faci participar els veïns”.

Soler afegeix que consideren que
construir un edifici de 21 plantes
és innecessari.

Per la seva banda, des de l’A-
juntament expliquen que el pro-
jecte es remunta gairebé 20 anys
enrere, ja que el novembre del
2005 es va aprovar un conveni
amb la Cambra de Comerç per
atorgar-li el dret de construir la
seva seu a aquests terrenys. Des de

llavors hi ha hagut petites modi-
ficacions, una d’elles a l’anterior
mandat quan es va acordar que el
consistori fos un dels ocupants del
futur edifici perquè hi pugui ubi-
car departaments seus. Amb tot,
des de la Cambra de Comerç ex-
pliquen que estan tancant els
acords amb l’Ajuntament per po-
der tenir a punt la licitació el segon
trimestre de l’any que ve.

El solar on hi ha previst fer l’edifici. Foto: Arxiu

Rebuig veïnal al futur edifici 
de la Cambra Comerç

» Tres entitats veïnals denuncien que es farà en un solar municipal
» El consistori recorda que el projecte es va aprovar l’any 2005
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4L’energia és més cara que mai i
som en un moment de gran in-
certesa en l’evolució del mercat
energètic. En aquest context, l’A-
juntament de Barcelona està im-
pulsant un servei d’autoconsum
municipal perquè els barris ge-
nerin la seva pròpia energia re-
novable i els veïns puguin estalviar
en la factura elèctrica.  
El gran objectiu és aprofitar el

potencial que té Barcelona en en-
ergia solar per impulsar la transició
energètica a la ciutat i apropar les
renovables a ciutadania i comerços.
En paraules de Cristina Castells, di-
rectora d’Energia i Qualitat Am-
biental de l’Ajuntament, es vol
“oferir energia generada de forma
renovable a la ciutat i compartir-la

amb la ciutadania”. “Considerem
que és una oportunitat per fer-ho,
ara que tenim un marc jurídic que
ens ho permet”, afegeix.  

SERVEI D’AUTOCONSUM 
Un dels projectes impulsats és la
instal·lació, en espais públics, de
pèrgoles fotovoltaiques capaces de
generar energia solar i que aques-
ta energia generada la puguin
gaudir els veïns i comerciants en
compartir-la. Mitjançant aquestes
instal·lacions d’autoconsum com-
partit, compartiran quotes de 500
W d’energia solar, amb un màxim
de 2.000. Això permetrà un estal-
vi d’entorn del 25% de la factura,
que suposa uns 200 euros any, de-
penent de l’ús que faci la família i
del preu del subministrament. 
El projecte pilot s’iniciarà amb

el repartiment de l’energia gene-
rada en dues pèrgoles ubicades a
la Ronda de Dalt i a la plaça Alfons
Comín, d’un primer paquet format
per 11 pèrgoles generadores que
permetran compartir energia amb
més de 1.000 consumidors. 
L’accés al servei d’autocon-

sum municipal es preveu a través
d’una convocatòria de concur-
rència pública per als consumidors

en general. Els requisits per gaudir
del servei són pagar una quota
anual de 70 euros, ser titular d’un
contracte de subministrament en
baixa tensió i viure a un radi de-
terminat de les instal·lacions, que
fins ara era de 500 metres i ara nor-
mativament s’ha ampliat fins als 2
quilòmetres, tot i que en aquest
projecte s’arriba a un quilòmetre.
Una part de l’energia generada es
reservarà per a compartir amb fa-
mílies vulnerables, que tindran la
quota anual bonificada.  

ENERGIA ALS TERRATS
Una altra opció d’autoconsum és
la d’incorporar una instal·lació de
generació energètica en l’edifici on
visc. La campanya municipal Mo-
ment Solar Barcelona pretén en-
grescar la ciutadania i mostrar-li els
avantatges d’aquest model ener-
gètic. Mitjançant un conveni signat
amb el Gremi d’Instal·ladors de
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Energia Barcelona

Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

Autoconsum per es  
» Barcelona instal·la pèrgoles fotovoltaiques per generar energia re     

» Creix l’interès de la ciutadania per consumir i compar   

Les famílies podran
estalviar entorn del
25% de la factura 
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4Com una evolució de l’autoconsum compartit, i
a mode pilot, l’Ajuntament treballa en el desenvo-
lupament d’una comunitat energètica a l’àmbit del
Poblenou. A partir d’una primera instal·lació foto-
voltaica, ubicada a l’Institut Quatre Cantons, s’està
creant una comunitat energètica que compartirà l’e-
nergia solar generada i que serà el punt de partida
d’una xarxa i d’una comunitat molt més àmplies.   
Les comunitats energètiques, segons el reial de-

cret 23/2020, són entitats jurídiques basades en la
participació oberta i voluntària de socis membres
situats a les proximitats dels projectes d’energies re-
novables que siguin propietat de les mateixes en-
titats. Hi poden participar particulars, empreses, en-
titats i fins i tot municipis. L’objectiu és promoure les
energies netes i optimitzar el consum.   

LA COMUNITAT DEL POBLENOU
El primer pol generador d’aquest projecte és una
instal·lació fotovoltaica a la coberta de l’Institut Qua-
tre Cantons, capaç de generar 73.750 kWh/any. Els
primers consumidors seran el mateix centre edu-
catiu, l’Institut Maria Espinalt, el Centre Cívic Can  Fe-
lipa - Oficina de Drets Socials i la Caserna del Parc
de Bombers de Llevant i, en l’àmbit privat,  30 uni-
tats de convivència que conformaran la primera par-
ticipació de membres privats de la comunitat.    
Una d’aquestes unitats de convivència que par-

ticipen en el projecte és la de la Marike Charlier, una
de les promotores. “Hi havia diversos veïns interes-
sats, entre ells el Joan Herrera, que està treballant en
comunitats energètiques al Prat de Llobregat. L’ins-
titut i l’AFA també hi estaven interessats. Va ser un in-
terès comú de tothom a la vegada”, relata. Actualment,
les plaques ja estan instal·lades a la coberta del cen-
tre educatiu i s’estan fent els tràmits tècnics perquè
puguin funcionar a ple rendiment i, alhora, els tràmits
jurídics per poder fer el repartiment. “Voldríem que
això anés més ràpid i que es fes extensiu a més edi-
ficis”, confessa la Marike, “però sabem que és com-

plicat”, afegeix. Efectivament, tal com explica la di-
rectora d’Energia i Qualitat Ambiental de l’Ajuntament,
“la legalització d’aquestes instal·lacions no és fàcil”.
“S’han de conèixer bé els membres que en formen
part i tots han de signar un contracte de repartiment.
Hi ha coses que no poden anar més ràpid”, afirma. 
A banda dels descomptes en la factura, aques-

tes comunitats tenen un repte encara més agosa-
rat: “Són una evolució del consum compartit, però
van molt més enllà perquè han de treballar per fer
més racional el consum d’energia a la comunitat per
així consumir millor”, diu Castells. 

“LA GENT EN TÉ MOLTES GANES”
De moment, iniciatives com aquesta estan impul-
sades i fins i tot finançades per l’Ajuntament, que en
paga la instal·lació i el manteniment,  però en el fu-
tur el consistori serà un membre més de la comu-

nitat, més que no pas un líder. L’associació de veïns
del Poblenou, els professors del Quatre Cantons o
les mateixes famílies del centre que han donat su-
port a la iniciativa són un bon exemple del liderat-
ge que cal per portar a terme un projecte d’aquestes
característiques. Però encara cal molta pedagogia,
segons el parer de la Marike. “La gent en té moltes
ganes, però se li ha d’explicar bé com funciona. La
situació energètica que tenim ara mateix, si no mi-
llora aviat, és el moment perfecte per fer el canvi cap
a les renovables. Sabem que és complicat, però
s’hauria de ser més ambiciós”, conclou.<

“Ara és el moment perfecte per
al canvi cap a les renovables”

La instal·lació fotovoltaica 
a l’Institut Quatre Cantons
generarà 73.750 kWh/any
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Contingut elaborat amb la col·laboració de l’Ajuntament de Barcelona

Energia Barcelona

stalviar 
       enovable propera als barris 

        rtir energia solar

Barcelona i el Col·legi d’Adminis-
tradors de Finques, l’Ajuntament
ofereix acompanyament a les co-
munitats de propietaris per fer re-
alitat instal·lacions de generació
d’energia a les seves cobertes du-
rant tot el procés, des de la infor-

mació inicial fins a l’execució i el
manteniment. 
Moment Solar respon a la vo-

luntat de promoure l’autocon-
sum  d’energia i incrementar sig-
nificativament el nombre d’ins-
tal·lacions de generació a la ciutat
en l’àmbit residencial, però tam-

bé a l’interès creixent de la ciuta-
dania. “Ara mateix hi ha moltíssi-
ma gent que truca perquè estan
decidits a fer una instal·lació i vo-
len saber com ho poden fer”, as-
segura Castells.

REFERENT MUNICIPAL 
El consistori també ha fet una
aposta per incrementar la potència
fotovoltaica instal·lada en l’àmbit
municipal i de ciutat. A finals del
2020 l’Ajuntament comptava amb
102 instal·lacions d’energia solar en
cobertes d’edificis i equipaments
municipals, 15 en façanes i mitge-
res i 17 pèrgoles situades a l’espai
públic, i posava en marxa una vui-
tantena de projectes més que do-
blaran la potència fotovoltaica. Tot
i que aquesta energia s’associa al
consum municipal, s’estan estu-
diant models per compartir-la amb
consumidors privats que com-
pleixin determinats requisits.<

El nou marc jurídic
facilita la creació 
de comunitats 
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Algoritme. Què és un al-
goritme? Quan la ma-
joria pensem en la defi-
nició d’aquest concepte,

ens venen al cap Google o Face-
book. Sovint, es relacionen els al-
goritmes amb el sistema que fan
servir les grans companyies tec-
nològiques per ordenar els resul-
tats de les cerques. Malgrat això,
lluny del relat lluminós de Silicon
Valley, els algoritmes, avui dia, po-
den ser molt més simples i estan
presents a la nostra vida sense que
ens n’adonem. 

La periodista Karma Peiró,
en la seva recerca Intel·ligència
Artificial. Decisions Automatit-
zades a Catalunya, defineix els al-
goritmes com “un conjunt d’or-
dres que cal seguir per resoldre un
problema o una tasca”. Quelcom
similar a una recepta de cuina.
Amb l’arribada de les noves tec-
nologies, aquesta funció, que
temps enrere era manual, ara es
fa de forma automatitzada. En un
exemple senzill es pot entendre
millor: abans, els mestres havien
de determinar la nota mitjana de
totes les assignatures dels seus
alumnes amb la calculadora o
fent sumes i divisions en un paper.
Ara, els docents introdueixen les
notes en un programa i aquest,
sense mediació humana, deter-
mina la nota mitjana dels estu-
diants. Això és un algoritme? Sí,
un de molt senzill. Els algoritmes
són, per tant, un conjunt d’ordres
que donem a una màquina perquè
ens doni un resultat, ordeni una
llista o faci una predicció. El pro-
blema de tot plegat és que aquests
sistemes s’han estès sense atura-
dor i ara juguen un paper desta-
cat en el nostre dia a dia. Alhora,
s’han sofisticat i generen debat.

ALGORITMES QUOTIDIANS
D’ençà que ens llevem al matí es-
tem generant dades que poden ser
aprofitades per algoritmes. Apa-
guem l’alarma del mòbil, mirem les
nostres xarxes socials, anem en
transport públic, som captats per
les càmeres que hi ha a la nostra
ciutat, fem un pagament amb tar-
geta, demanem hora al CAP per in-
ternet, retirem diners del banc...
Fins i tot hi ha empreses que in-
tenten extreure’ns dades mentre
dormim, amb rellotges intel·li-
gents que ens mesuren les pulsa-
cions. Vivim en l’era de les dades
i, el que és més important, els en-
ginyers han après a gestionar-ne
enormes quantitats gràcies als al-
goritmes. Així, decisions que abans
es prenien de forma lenta, ara en
pocs segons poden quedar resoltes.

“En el sector privat és obvi que
s’utilitzen algoritmes”, explica el
periodista especialitzat en noves
tecnologies Pablo Jiménez. “Un
banc, per estimar si dona un crè-
dit a un client, fa servir sistemes
d’aquesta mena”, afegeix. De fet,
és en les finances on més algorit-
mes ens afecten. Les assegurado-
res, per exemple, determinen amb
dades si un jove de 18 anys té més
probabilitats de patir un accident
de cotxe que una dona de 50 i, en
funció d’això, els ofereixen pro-

ductes diferents. Els bancs, per al-
tra banda, tenen prou informació
per saber si un client podria voler
una hipoteca aviat i d’aquesta
manera oferir-li el servei abans que
l’hagi demanat. També existeixen
sistemes automatitzats que de-
terminen si a un client li han ro-
bat la targeta perquè les compres
que està fent no tenen res a veu-
re amb els seus moviments de di-
ners freqüents.

Aquests, però, no són els únics
algoritmes amb els quals ens to-

pem diàriament. En el seu estudi,
Peiró n’identifica més de 50 que
s’utilitzen a Catalunya. 

Un dels camps en els quals n’hi
ha més és la medicina. Hi ha sis-
temes que s’estan començant a im-
plementar als hospitals de Barce-
lona i que permeten determinar
quina quantitat exacta de medi-
caments ha de rebre un pacient
que acaba de viure un trasplanta-
ment de ronyó. D’aquesta mane-
ra, s’evita que el cos rebutgi el nou
òrgan. També hi ha algoritmes que

permeten saber si una persona pa-
tirà cirrosis o saber si un pacient
tornarà a l’hospital.

En altres sectors, com el de l’e-
ducació, també estem veient casos
similars. “Diversos instituts de
Catalunya ja han provat un algo-
ritme que fa els grups a classe”, as-
senyala Peiró. Partint de 20 pre-
guntes als estudiants, el sistema
estableix quina és la millor manera
d’agrupar-los. Per fer-ho, la mà-
quina determina el caràcter dels
estudiants segons si són introver-

tits o extravertits, assenyats o in-
tuïtius, analítics o emotius i reso-
lutius o reflexius. Segons explica
la periodista, aquest algoritme ha
millorat el rendiment dels grups
“entre un 25% i un 30%”.

En el món de l’empresa, el
nombre de sistemes de decisió au-
tomatitzada és cada vegada més
gran. Les companyies hoteleres o
d’avions poden determinar –tot i
que el grau d’encert és qüestio-
nable– si un client anul·larà una
reserva a última hora i així poden

Vivim en l'era de les dades i els enginyers han après a gestionar-ne enormes quantitats gràcies als algoritmes. Foto: Barcelona Supercomputing Center/ACN

Els trobem a l’àmbit de la seguretat, l’educació, les finances, la feina, el medi
ambient o els serveis socials. Avui dia són molts els algoritmes que defineixen 
i organitzen les nostres vides. En veiem alguns dels més freqüents i ens

preguntem quins són els inconvenients de fiar-ho tot a la tecnologia predictiva 

Algoritmes: caixes
negres omnipresents
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n Els algoritmes s’utilitzen en molts
camps de la vida quotidiana. Malgrat
tot, on més controvèrsia generen és
en l’àmbit de la seguretat.

A casa nostra, des del 2009 les ins-
titucions penitenciàries empren Ris-
Canvi. Aquest sistema es fa servir per
donar o no permisos de sortida als
presos, en funció de la possibilitat
que tenen de cometre un delicte de
nou. “El programa acumula el com-
portament de l’intern a la presó: si ha
agredit algú altre, si ha intentat auto-
lesionar-se o suïcidar-se”, explica la
periodista Karma Peiró. L’algoritme,

però, funciona amb altres paràmetres
més sensibles, com la nacionalitat, la
renda de les famílies del pres o el seu
nivell d’estudis. En la mateixa línia
s’inscriu SAVRY, un algoritme que va-
lora el risc de reincidència en joves i
que fa servir la Generalitat.

Els sistemes automatitzats s’estan
estenent arreu de l’Estat. És l’exemple
de VeriPol, un algoritme que utilitza
la Policia Nacional i que, per tant, no
està en funcionament a Catalunya,
que determina si una denúncia és fal-
sa. Ho fa a través de les paraules que
utilitza qui posa la denúncia. “En re-
alitat, és un sistema creat per un sol
policia a partir de 1.122 denúncies”,
assenyala Paula Guerra, del col·lectiu

AlgoRace. “La policia va dir que era
un agent amb molta experiència... Si
dius la paraula navalla, per exemple,
hi ha molts números que la teva de-
núncia sigui falsa”, afirma Guerra.
“Això és una anàlisi esbiaixada, per-
què què passa amb les persones que
no són natives del territori i tenen un
vocabulari diferent?”, afegeix. 

Per altra banda, des de la mateixa
organització també critiquen l’algo-
ritme VioGén, que s’encarrega de de-
terminar si una dona que denuncia
ser víctima de violència masclista ne-
cessita més protecció pel risc de ser

assassinada. “A més de preguntar si el
maltractador és estranger, assumeix
que si no hi ha violència física, una
dona no patirà una situació de més
violència, i això pot deixar dones fora
de la protecció”, lamenta.

Finalment, a l’Estat s’ha comen-
çat a veure com algunes policies lo-
cals –de moment cap a Catalunya–
estan emprant Eurocop. “Aquest al-
goritme determina a quins barris
s’ha de patrullar perquè hi ha més
possibilitats que hi hagi delictes”, ex-
pliquen des d’AlgoRace. Amb tot,
denuncien que “no s’entrena l’algo-
ritme amb delictes com els de coll
blanc, sinó amb informació esbiaixa-
da de classe i d’ètnia”.

Seguretat predictiva

oferir els seus productes a altres
consumidors. Els diaris, per la
seva banda, ja fa temps que es-
criuen notícies amb algoritmes.
Quan es tracta d’un partit de fut-
bol, el periodista només ha d’in-
troduir el nombre de gols i algu-
nes estadístiques més i l’algoritme
fa la resta. Un cop acabat, el lec-
tor està llegint una notícia re-
dactada per una màquina.

A rebuf de l’àmbit privat, en els
últims anys hem vist com les ad-
ministracions públiques estan
creant els seus propis sistemes de
decisió automatitzada. “El sector
públic va per darrere i contracta
empreses privades per desenvo-
lupar algoritmes, però moltes ve-
gades no sap el que està pagant”,
considera Jiménez.

Sigui com sigui, l’Ajuntament
de Barcelona ha desenvolupat un
algoritme per determinar quina
mena de recursos poden oferir els
treballadors socials a la ciutada-
nia. El sistema va llegir els infor-
mes de milers de primeres cites i
va determinar quina ajuda es do-
nava en cada cas. Actualment, a al-
guns centres de serveis socials, l’al-
goritme suggereix als treballa-
dors quins recursos poden oferir.
Amb això es facilita enormement
la feina, però és el treballador
qui té l’última paraula.

Així mateix, hi ha altres apli-
cacions dels algoritmes, com el
que la Seguretat Social va encar-
regar a la Universitat de Barcelo-
na per detectar les persones que,
per allargar la baixa, fingeixen te-
nir més dolor del real.

O fins i tot hi ha algoritmes en
temes mediambientals, com el
que l’Agència Catalana de l’Aigua
i l’empresa Amphos 21 van crear
i que permet predir el grau de sa-
linitat del riu Llobregat.

Com demostren tots aquests
casos a tall d’exemple, alguns al-
goritmes són útils. “Poden ser un
bon aliat”, puntualitza l’experta en
l’àmbit digital de l’entitat en de-
fensa dels drets humans Lafede,
Judith Membrives. Amb tot, els al-
goritmes també generen proble-
mes, com l’excessiva confiança
que hi tenen les administracions
i la possibilitat de no assumir
conseqüències derivades de les se-
ves decisions polítiques. “El tec-
nosolucionisme fa que, un cop l’al-
goritme ha pres una decisió, no hi
hagi rendició de comptes, perquè
no hi ha un humà a qui adreçar-
se”, considera. I això passa enca-
ra que siguin decisions errònies. 

PROBLEMES ALGORÍTMICS
L’Anna i l’Albert són una parella
que vol assegurar la furgoneta que

Els bancs tenen prou
informació per saber 
si un client podria 
voler una hipoteca
aviat i d'aquesta
manera oferir-li el
servei abans que 
l'hagi demanat

s’acaben de comprar. Han decidit
fer-ho amb una gran companyia
de la qual no volen donar el nom.
A ella, que és veterinària i fa més
de 10 anys que treballa en la ma-
teixa empresa, li demanen 700 eu-
ros l’any. A ell, que és artista i no
té una feina estable, 400. “L’home
que va fer les gestions ens va dir
que les grans empreses tenen
centenars de dades nostres i que
ell no podia dir-nos per què aques-
ta diferència de preus”, relaten. La
majoria d’algoritmes són com
caixes negres. No sabem les dades
que utilitzen, com funcionen ni el
motiu de les seves decisions.

Com en el cas de l’Anna i de
l’Albert, l’algoritme que gestiona
les comandes a domicili que cada
repartidor de Glovo ha de fer
també és opac. “Es tracta d’una es-
tafa, ja que t’enganxa perquè tre-
ballis molt al principi i després,
quan baixa la feina, acabis mar-
xant pel teu propi peu i no pugu-
is denunciar l’explotació que vius”,
considera Dani Gutiérrez, de Ri-
ders x Derechos. Per saber com
gestiona el repartiment de la fei-
na, el govern espanyol va impul-
sar l’anomenada Llei Rider, que
obliga la companyia a mostrar als
comitès d’empresa els criteris se-
gons els quals un repartidor té
unes comandes determinades.

Amb tot, si parlem d’opacitat,
el cas més paradigmàtic és el de
Bosco. Aquest sistema és l’encar-
regat de determinar si una família
rep el bo social de l’Estat espany-
ol. La plataforma d’investigació
periodística Civio va descobrir que
hi havia persones, com els mem-
bres de les famílies nombroses, que
per llei l’havien de rebre, però a les
quals el programa denegava l’aju-
da. És per això que Civio ha de-
manat accedir, per via judicial, al
codi de l’algoritme. Tanmateix, la
justícia mai ho ha permès, al·legant
arguments tan diversos com la
seguretat pública, la seguretat na-
cional o la propietat intel·lectual.
Per a Paula Guerra, de l’organit-
zació que analitza els biaixos ra-
cistes i masclistes dels algoritmes
AlgoRace, no hi ha dubte que “si un
algoritme no funciona bé, s’ha de
poder revisar per dins”. Alhora, el
cas demostra un element més: la fe
cega en la tecnologia. “Es creu que
les tecnologies són neutres”, diu
Membrives, assegurant que “són
productes creats per una societat
concreta i estan travessats pels ei-
xos de poder”.  

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

“El tecnosolucionisme
fa que, un cop
l'algoritme ha pres 
una decisió, no hi 
hagi rendició de
comptes, perquè 
no hi ha un humà 
a qui adreçar-se”

Els sistemes d’automatització que s’utilitzen per a 
la predicció en l’àmbit policial o de la justícia 

són els que generen més controvèrsia
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Barcelona Comerç premia
l’aposta per la proximitat

RECONEIXEMENT4Unes 250
persones es van aplegar l’1 de de-
sembre a la nit a l’Hotel Inter-
continental amb motiu de la
gala dels Premis Barcelona Co-
merç. Els guardons de la funda-
ció, que enguany han arribat a la
18a edició, reconeixen “la quali-
tat, la tradició i el compromís
amb el comerç de proximitat”.

Barcelona Comerç va entre-
gar un total de set guardons. El
premi al millor establiment va
ser per a Audenis (la Dreta de
l’Eixample) i el premi al millor
establiment de restauració se’l va

endur el restaurant de cuina ca-
talana Vivanda (Sarrià).

En la categoria de compro-
mís social, el guanyador va ser la
Papereria Canut, mentre que la
millor iniciativa comercial eu-
ropea va ser per a Independent
Retail Europe.

També van donar tres premis
individuals que van ser per a
Jaume Bertran, del Forn Mistral,
Josep Escofet, expresident de
l’Eix Comercial Sants-les Corts,
i Albert Closas, periodista eco-
nòmic i director del programa
Valor afegit de TV3.

NADAL4S’acosta el final d’any i
això vol dir que arriba Nadal i la
campanya dels comerços locals.
Sant Martí no n’és una excepció,
tal com es veu, per exemple, als
eixos comercials del Poblenou, el
Clot i Sant Martí, que organitzen
activitats per incentivar la com-
pra de proximitat.

D’una banda, l’Eix Comercial
Poblenou proposa activitats com
el Sons de Nadal del 15 de de-
sembre, els concerts emmar-
cats en el programa Sons de
Ciutat.També, tothom qui com-
pri als establiments de l’eix en-
tre l’1 i el 23 de desembre guar-
dant els tiquets de compra, po-
drà endur-se l’adorn de Nadal
que reparteix l’associació.

D’altra banda, l’Eix Clot  ha
organitzat tota mena d’activitats,
fins i tot pels més petits, com és
la de trobar figures Playmobil als
comerços que formen part de
l’eix. Es podrà fer des del 15 de
desembre fins al 4 de gener i els
guanyadors entraran al sorteig
de tres caixes de productes de la
marca de joguines. I, d’altra

banda, els comerços podran par-
ticipar, entre altres activitats,
al concurs d’aparadors que or-
ganitza l’Eix Clot.

I, per últim, l’Eix Comercial
Sant Martí ha fet una campanya
solidària per a La Marató de
TV3 que consisteix en la dona-
ció d’un euro per cada compra
que els clients facin a les boti-

gues associades fins al 18 de de-
sembre. Per participar-hi, els
clients han de fer una foto al ti-
quet de compra i penjar-la al
web de l’eix perquè es puguin
comptabilitzar els diners. I això
no és tot, perquè entre tots els
que hi participin sortejaran 100
euros en vals de compra per
gastar als seus establiments.

Ja ha començat la campanya de Nadal. Foto: Eix Comercial Poblenou

Els eixos comercials viuen
la campanya de Nadal

Foto de família dels guanyadors dels premis. Foto: Barcelona Comerç.

Premis | El millor comerç sostenible, a Sant Martí
El Yes future positive supermarket va guanyar el 23 de novembre el Premi

Comerç de Barcelona 2022 al millor comerç sostenible que dona el
consistori. Tot i que va néixer a Sant Antoni, també té botiga al Poblenou. 
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Premis
Les Drassanes Reials han acollit la ceri-
mònia de lliurament de la 23a edició dels
Premis Comerç, que reconeixen els mi-
llors establiments de la ciutat durant l’any
2022, i dels Premis Mercats. Aquests gu-
ardons premien els professionals més in-
novadors, els més destacats, i les persones
i les entitats que han contribuït a la pro-
moció del comerç. 

El premi al comerç de proximitat s’ha
entregat a la Drogueria Rovira, per ser “un
referent en l’especialització, en la qualitat
de l’assessorament personalitzat i en el
bon tracte”, i el Colmado Casa Buendía
s’ha endut una menció. La bugaderia
Labar-Laundry Bar ha guanyat el premi
al comerç innovador perquè “ofereixen un
espai agradable i acollidor on els usuaris
poden desenvolupar altres activitats d’oci
o laborals mentre esperen”.

Pel que fa al premi al comerç sosteni-
ble, ha recaigut en Yes Future Positive Su-
permarket, per “oferir a la persona
consumidora productes sostenibles i de
proximitat, servits a granel i a doll, sense
generar nous residus”.
El primer premi al comerç emblemà-

tic entregat pel jurat ha anat a parar a
mans de la Granja Viader, pel fet que,
“durant més de 150 anys, sempre s’hagi
dedicat a la venda de llet i derivats” i que

“el seu obrador sigui dels pocs que conti-
nuen actius dins de la ciutat”. També s’ha
concedit un premi a la tasca de contribu-
ció a la promoció, innovació i coneixe-
ment del comerç de la ciutat, l’anomenat

premi Albert González, en aquest cas a la
Fundació Barcelona Comerç. I s’ha en-
tregat una menció a Evaristo Sender, del
Mercat de Sant Antoni, per defensar la
proximitat com a valor imprescindible.
El primer premi Mercats de Barce-

lona Jordi Maymó l’ha guanyat la Frute-
ría Moreno, del Mercat del Carmel,
valorada especialment per l’obertura de la
nova línia de negoci digital i el seu “servei
de venda a domicili sense emissions de
diòxid de carboni”. I la millor iniciativa
col·lectiva ha anat a parar a l’Associació
de Venedors del Mercat de Sants, per
posar en marxa l’Aula Gastronòmica.   
Pel que fa a les mencions especials per

l’esforç i la resiliència del comerç durant
la pandèmia, el jurat ha reconegut l’Òp-
tica Cottet i l’Associació de Venedors dels
Mercats Municipals de Barcelona.

Els millors establiments
comercials del 2022

La Drogueria Rovira, 
el Colmado Buendía i 
la Granja Viader són
alguns dels premiats

Innovació
Dos projectes de digitalització als mercats
de Barcelona han tingut molt protago-
nisme a la principal cimera internacional
sobre ciutats i solucions urbanes intel·li-
gents, l’Smart City Expo World Congress,
celebrada el mes de novembre a Barcelona.
L’esdeveniment és el punt de trobada d’ex-
perts internacionals que comparteixen les
bones pràctiques de ciutats d’arreu del món
per a un entorn urbà més sostenible. 
Màxim López, gerent de l’Institut Mu-

nicipal de Mercats de Barcelona, hi ha ex-
posat el projecte Mercats a un clic, una
plataforma de venda en línia comuna a tota
la xarxa de mercats. Aquesta eina oferirà als

comerciants la tecnologia i els serveis ne-
cessaris per rebre i gestionar comandes mit-
jançant la plataforma. Així, les parades
podran fer el repartiment de comandes a
domicili i a través dels punts de recollida
instal·lats als mercats.    
L’altre projecte presentat és precisament

la creació d’una xarxa de recollida d’aques-
tes comandes en línia. Aquest servei és un
complement de la compra i permet em-
magatzemar els productes en armariets
ubicats als mercats per conservar-los fres-
cos, secs o refrigerats fins que els clients pu-
guin recollir-los. Els armaris estaran situats
en un lloc accessible, perquè se’ls puguin
emportar fins i tot fora de l’horari. Aquest
projecte es troba en fase pilot en alguns
mercats de la ciutat.

Dos projectes d’innovació als mercats,
protagonistes a la fira de la innovació urbana
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Mercats
Des de mitjans de novembre, cada dijous,
els usuaris dels mercats de Barcelona dis-
posen de cistelles de la compra amb preus
rebaixats. La cistella dels dijous és una ini-
ciativa conjunta de l’Ajuntament i de
l’Institut Municipal de Mercats que, a
conseqüència de la pujada del preu dels
aliments, “permetrà als veïns comprar pro-
ductes frescos i de proximitat amb des-
comptes i promocions, i així ajudar a
arribar a final de mes”, ha explicat el ti-
nent d’alcaldia Jaume Collboni.
En virtut d’aquest acord, cada parada

dels mercats ofereix, com a mínim, dos pro-
ductes a un preu especial. Aquests produc-

tes han de ser sempre diferents, de manera
que els usuaris puguin fer una compra va-
riada i lliure tot aprofitant les diverses pro-
mocions de les diferents parades dels
mercats on vagin a comprar.

‘HORES TRANQUIL·LES’
A més, els mercats de la ciutat també s’han
incorporat a una iniciativa ja implantada a
uns quants supermercats de la ciutat, amb
la intenció de permetre a les persones grans
o amb problemes de salut mental comprar
més relaxadament en aquests espais. Du-
rant les anomenades hores tranquil·les, que
tenen lloc els dimecres de 10 a 12 h, els
mercats rebaixen la intensitat de la llum i
redueixen el soroll per fer més fàcil l’accés a
les persones amb dificultats.

Els mercats de Barcelona ofereixen
preus rebaixats cada dijous

Un programa que impulsa
l’alimentació sana i sostenible

EN PRIMERA
PERSONA

Sostenibilitat
Un total de 263 projectes econòmics inno-
vadors i de proximitat han accedit al pro-
grama Impulsem el que fas, que ofereix
subvencions per cobrir fins al 80% del pres-
supost. 31 d’ells ho han aconseguit en la ca-
tegoria d’Alimentació sostenible i de
consum responsable. Són projectes que con-
tribueixen a avançar cap a un consum més
eficient i a garantir una alimentació sana,
justa i sostenible a la ciutat. 
Aquest nou model de consum respon-

sable i d’alimentació sostenible es basa en
l’enfortiment de l’economia i de l’agricultura
local, la lluita contra el canvi climàtic, la
transició agroecològica i la sobirania ali-
mentària, la sostenibilitat de la vida de les
persones, el respecte pel territori i la cultura

pagesa i el dret a una alimentació adequada.
Els projectes presentats en aquesta convo-
catòria han de contribuir a la recuperació
econòmica del territori on s’ubiquen.  
Un bon exemple de tot això és Molsa,

una cooperativa formada per botigues de
salut que comparteixen criteris de bona nu-
trició i que promouen l’alimentació ecològica,
els complements alimentaris i les teràpies na-
turals, com l’acupuntura, l’osteopatia o la ki-
nesiologia. El projecte va sortir de l’interès de
50 comerços membres de Bioconsum que
volien col·laborar i anar més enllà de les com-
pres comunes i del consum compartit. L’any
2016 la voluntat es va fer realitat i va néixer
una cooperativa de botigues de salut que
comparteixen eines comunes i alhora preser-
ven la diversitat, la personalitat i la singulari-
tat de cada establiment.

Enguany, l’Ajuntament ha destinat el
pressupost més alt fins ara al programa Im-
pulsem el que fas, 3,7 milions, i també s’ha ar-
ribat al nombre més gran de projectes
subvencionats. Més del 60% es concentren
en els sis districtes de renda més baixa, do-
nant empenta a nova activitat econòmica en
aquestes zones geogràfiques.
El tinent d’alcaldia d’Economia, Treball,

Competitivitat i Hisenda, Jaume Collboni,
ha justificat la inversió i la posada en marxa
del programa perquè creu que “potenciar l’e-
conomia dels nostres barris a través de ne-
gocis de proximitat és una de les millors
respostes a la situació econòmica actual”, i ha
afegit que gràcies a aquest programa han
subvencionat “839 projectes amb un impacte
en formacions i serveis que han arribat a les
20.000 persones i a 5.000 empreses”. 

El comerç està canviant molt
ràpidament a la Barceloneta i
molts botiguers no poden resis-
tir els canvis. Sergi Ferrer de-
mana una mica d’ajuda per
revitalitzar una zona icònica de
Barcelona on els lloguers són
massa alts per als comerciants de
tota la vida. Projectes com el de
la llibreria La Garba són el
model a seguir.   

Quina és la situació del comerç
a la Barceloneta? 
Difícil. El comerç autòcton ha
anat tancant al llarg dels anys i
en queden quatre o cinc. Hi pre-
domina la restauració i poca
cosa més. Merceries, alguna
cansaladeria, queviures... Molt
poquet. I coses molt bàsiques.
És preocupant perquè els veïns
se’n van a comprar fora del barri. 

I què hi podem fer? 
Nosaltres no tenim capacitat de
maniobra perquè el que no pot
fer una botiga petita de roba que
arriba a la Barceloneta és pagar
els 2.000 euros de lloguer que li
demanen. No ho poden assumir
de cap manera. No surt rendible
obrir un negoci en un barri on
els lloguers estan disparats.   

L’Ajuntament s’ha ofert per
ajudar-vos en això?
Ens parlen de comprar locals
disponibles i d’oferir-los al co-
merç, però no ho estan fent.
Una manera d’ajudar-nos seria
posar en marxa projectes comu-
nitaris com el que ha salvat la lli-
breria La Garba. Potser aquest
model serviria per potenciar el
petit comerç del barri.

“Hem de posar 
en marxa projectes
comunitaris”
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Sergi Ferrer
President dels comerciants

de la Barceloneta
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Esports Bàsquet | El CB Grup Barna visita el Basket Almeda
El conjunt d’Eloy Acedo visitarà el pròxim diumenge 18 de desembre el Basket Almeda, en partit

corresponent a la 12a jornada del grup 2 de la Lliga Femenina 2. El CB Grup Barna hi arribarà
després de la derrota per 59-60 contra el líder, el Nou Bàsquet Femení Castelló, del passat dia 10.

Ashley és el nom fictici d'una es-
quiadora. Una actriu narra la
seva història en un vídeo del Co-
mitè Olímpic Internacional. S'hi
explica que quan va arribar nova
a l'equip l'entrenador la tractava
molt bé i anaven a sopar o al ci-
nema. Fins que va arribar un
dia que el tècnic es va començar
a empipar i la va acusar de fallar
al grup i de no fer bé les coses.
Després la va perdonar i, més en-
davant, li va demanar fer-li un
petó i que passessin la nit junts.
Ella no es va veure capaç de dir-
li que no perquè el seu futur es-
portiu depenia de l'entrenador.

Qui comparteix el cas és Anna
Rovira (Vic, 1996), formadora so-
bre violències sexuals en l'esport i
col·laboradora del Grup d'Inves-
tigació Social i Educativa de l'Ac-
tivitat Física i de l'Esport (GISEA-
FE). El testimoni li serveix per des-
criure les quatre fases de l'assetja-
ment: "La primera és la selecció de
la víctima, que no és aleatòria, i hi
poden dependre factors com que
la persona sigui nova al grup, l'e-
dat o la personalitat. A la segona l'a-
gressor o agressora es guanya la
confiança i l'amistat de la víctima,
i s'hi crea un vincle especial". A par-
tir d’aquí, arriben les altres dues:
"A la tercera comencen a haver-hi
comportaments ambivalents que
generen confusió en la víctima, es
desenvolupa l'assetjament i el
control sobre la persona, i es cons-
trueix la lleialtat. A la quarta i úl-
tima comença l'abús sexual i l'as-
segurament del vot de confiança",

completa Rovira. Són escenaris
que es compleixen quan qui agre-
deix es troba en possessió de su-
perioritat jeràrquica. No es com-
pliria si hi ha un cas d'assetjament
entre companys i companyes,
com succeeix en el 62% de les oca-
sions. "Un de cada cinc nens i ne-
nes ha patit o patirà violència se-
xual", adverteix l'entrevistada. En
un 81% de les ocasions la víctima
coneix la persona agressora. 

A La violència sexual a l'es-
port. Guia per a persones adul-
tes, el Consell Català de l'Esport
defineix violència sexual com "un
comportament cap a un individu
o un grup d'individus que inclou
comportaments sexualitzats (ver-
bals, no verbals o físics) amb in-
tenció o sense, legal o il·legal,
basats en un abús de poder i
confiança i que és considerat per
la víctima o per un espectador
com a no-desitjat o coercitiu".

Defensa Rovira que la mani-
pulació de qui agredeix fa que
moltes vegades la víctima no pu-
gui explicar què està passant i que
sigui "difícil" que una tercera per-
sona ho detecti, en part perquè so-
vint la persona agressora té bona
relació amb la família de la vícti-
ma. "Normalment, no es detecta
quan són infants i adolescents",
diu l'experta. Quan ho expliquen,
potser amb 30, 40 o 50 anys, "ja
no els podem ajudar gaire" i les
persones "han patit soles com a
nens o nenes o adolescents".

Segons l'article 48 de la Llei
Orgànica 8/2021, de 4 de juny, de
protecció integral a la infància i l'a-
dolescència davant la violència, les
entitats esportives que treballen
amb menors d'edat estan obliga-
des a "aplicar els protocols d'ac-

tuació que adoptin les adminis-
tracions públiques, implemen-
tar un sistema de monitoratge per
assegurar el compliment dels
protocols i designar la figura del
delegat o delegada de protecció".

LA CONFIDENCIALITAT
El delegat o delegada de protec-
ció és a qui es poden adreçar les
persones menors d'edat per ex-
pressar les seves inquietuds i qui
s'encarrega de la difusió i com-
pliment dels protocols. "Sense
aquesta figura, que assegura la
confidencialitat, seria gairebé im-
possible per a la víctima parlar i
hi ha moltes entitats que encara
no la tenen", adverteix Rovira. Du-
rant la primera fase hi ha la re-
cepció de la comunicació de la víc-
tima i pot ser a través de diferents
canals (correu electrònic, pre-
sencialment –verbalment o per
escrit–, la bústia de suggeriments,
reunions, WhatsApp o el formu-
lari del web. S'activa el protocol i
es comença la fase d'instrucció. "Si
la persona és menor d'edat, per llei

és obligatori trucar la família per
comunicar-li la situació". 

Després, ja amb la família, s'i-
niciaria la segona fase: la inves-
tigació. Es parla amb la víctima
amb la família present, amb la
presumpta persona agressora i es
buscarien possibles testimonis.
Amb la documentació i possibles
proves, des de converses de
WhatsApp fins a declaracions
verbals, es redacta un informe,
que arriba a qui hagi de resoldre
el cas. Generalment, és la junta o
una comissió que també inclou
membres de la junta, en funció
del protocol. Hi ha dues vies de
resolució més: l'administrativa
(denúncia externa a Inspecció
de Treball) i la judicial (denúncia
externa als Mossos).

FORMES D’ASSETJAMENT
"Hi ha moltes entitats esportives
sense un protocol d'actuació, però
crec que n'hi ha moltes que s'es-
tan posant les piles. El que, de mo-
ment, encara no tenim, és un en-
torn preparat perquè les vícti-

mes expliquin què els passa", en-
raona Rovira. Hi ha moltes formes
d'assetjament sexual: verbal (fer
bromes o comentaris obscens,
difondre rumors, preguntar o ex-
plicar detalls sobre la vida sexual
d'una persona); no verbals (ges-
tos obscens o mirades lascives al
cos); i físic (contacte físic delibe-
rat i no sol·licitat o un apropament
físic excessiu o innecessari).

"Intentem que les entitats
identifiquin els espais o situa-
cions de risc i s'estableixin mesu-
res de prevenció", detalla Rovira.
Les xarxes socials, els vestuaris, els
despatxos o oficines o els viatges
i desplaçaments són espais de
risc. "Cal establir accions pre-
ventives i normes de bones pràc-
tiques en cada un dels espais, que
són diferents segons el club i dis-
ciplines esportives", exposa.

Els efectes de l'assetjament
són infinits: insomni, depressió,
es trenquen relacions familiars i/o
d'amistats, abandonament de la
carrera esportiva, menor capaci-
tat de concentració... I també l'e-
tiqueta de per vida de víctima.

"Ara no sembla que no es pu-
gui fer res" i "a la nostra entitat
aquestes coses no passen" són
potser els dos comentaris més
repetits en les formacions sobre
violència sexual que imparteix
Rovira. "Realment no és que no es
pugui fer res, és que abans es po-
dia fer tot i ara hi ha límits. La to-
lerància de les dones ha canviat i
n'hi ha moltes que no et volen fer
dos petons i et donen la mà, amb
tot el seu dret. Fins ara, era com de
mala educació actuar així. Inten-
tem que la gent prengui cons-
ciència que la violència sexual en
l'esport és una realitat", conclou.

Toni Delgado
SANT MARTÍ

Poder explicar quèpassa
» L’assetjament sexual en l’esport segueix sent un xacra i un 20% dels nens i nenes en patirà     

» “Intentem que les entitats identifiquin els espais o situacions de risc”, exposa l’experta Anna Rovira

A l’esport també hi ha assetjament. Foto: Dominika Roseclay/Pexels
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COMUNICACIÓ4La xarxa de
diaris Línia, del Grup Comuni-
cació 21, col·labora un any més
amb la campanya de sensibilit-
zació i difusió de La Marató de
TV3 i Catalunya Ràdio, que en-
guany està dedicada a la salut
cardiovascular.

Amb l’eslògan La Marató
sempre batega i el so del cor com
a protagonista –Bum bum–, el
color de la campanya s’acosta a
les tonalitats del cor i el claim ex-
pressa qui fa bategar tots els ca-
talans any rere any: el programa
solidari de la CCMA, que engua-
ny tindrà lloc el 18 de desembre.

Els actors Marta Marco, Albert
Ribalta, Ivan Luengo i Nesa Vi-
daurrazaga protagonitzen el vídeo
divulgatiu, que veuran 200.000
joves als centres educatius d’arreu
de Catalunya, així com en biblio-
teques i centres cívics.

45 MORTS CADA DIA
Un total de 45 persones moren
cada dia a Catalunya per una
malaltia cardiovascular, la prin-
cipal causa de mortalitat als països
desenvolupats.

“La salut cardiovascular afec-
ta totes les famílies. Són malalties

que poden afectar tothom i sen-
se avís previ, i tots tenim a les nos-
tres mans tenir més coneixement
per millorar hàbits i per prevenir-
les”, afirma Rosa Romà, presi-
denta de la CCMA.

Lluís Bernabé, director de la
Fundació La Marató, remarca la
importància de la divulgació i de
la sensibilització, “no només ara,
sinó durant tot l’any, amb accions
com les sessions adreçades als jo-
ves, la llavor de La Marató, que
serveixen per inculcar valors als
futurs adults”.

Per tot plegat, Romà agraeix
la col·laboració institucional i
empresarial per poder dur a ter-
me La Marató, a més de la parti-
cipació de totes les persones im-
plicades, sobretot dels experts en
salut cardiovascular i dels diver-
sos testimonis.

LÍNIA I CATALUNYA RÀDIO
Per altra banda, des del passat 24
de novembre i fins al 21 de de-
sembre, Catalunya Ràdio emet
una falca del diari metropolità Lí-
niaen el marc d’un intercanvi pu-
blicitari entre els dos mitjans que
també es tradueix en anuncis de
la ràdio pública als diaris Línia.

Pàgines corporatives

‘Bum bum’, l’onomatopeia del batec del cor, protagonitza la imatge gràfica d’aquesta edició. Fotos cedides

Línia col·labora amb LaMarató
» La xarxa de diaris Línia difon, com cada any, el projecte solidari de TV3 i Catalunya Ràdio
» Amb l’eslògan ‘La Marató sempre batega’, enguany està dedicada a la salut cardiovascular
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L’11 de setembre del 2021, una important
família de l’alta burgesia barcelonina
rep una visita inesperada que farà sortir
a la llum el secret més terrible de la his-
tòria familiar. Una visita que provocarà un
viatge per tres segles i tres continents que
han marcat la història de casa nostra. Una
visita que farà que res torni a ser igual.
A la sala Villarroel de Barcelona.

Teatre

Amèrica
Sergi Pompermayer

El grup Los Aurora ha tornat aquest de-
sembre amb la publicació del seu segon
disc: La Balsa de la Medusa (autoeditat).
El nou àlbum inclou poemes de diversos
autors que han musicat els mateixos Au-
rora, tal com han explicat a l’ACN. Això su-
posa un canvi respecte al primer disc, Au-
rora (Taller de Músics/Discmedi, 2017), en
què versionaven cançons ja creades.

Música

En Julián és un noi d’uns 20 anys molt ex-
itós com a dissenyador de videojocs. Mal-
grat això, viu turmentat per un secret
fosc. Però quan la Diana apareix a la seva
vida, en Julián veurà per fi a prop la pos-
sibilitat de ser feliç. La nova pel·lícula de
Carlos Vermut, de coproducció catalana,
ha arribat als cinemes després de passar
pel Festival de Sevilla.

Pelis i sèries

Mantícora
Carlos Vermut

La Balsa de la Medusa
Los Aurora

Museu Banksy
Hi ha novetats al Museu Banksy de Barcelona (Trafalgar,

34). L’exposició The World of Banksy ha incorporat una tren-
tena de peces noves que tracten de temes com el conflicte
entre Israel i Palestina, la pandèmia del coronavirus o la cri-
si migratòria, tal com recull l’ACN. Així, en total, la mostra
compta ara amb un centenar d’obres. A més, està previst
que pròximament s’hi incloguin també obres fetes a Ucra-
ïna. Cal recordar que, malgrat que el seu art és conegut

mundialment, Banksy ha aconseguit mantenir-se en l’ano-
nimat. Potser per això no ha autoritzat aquesta exposició.

Carlos Cuevas (Montcada i Rei-
xac, 1995) i Miki Esparbé (Man-
resa, 1983) són els protagonis-
tes de la nova sèrie d’èxit de
Netflix Espanya. Smiley és l’a-

daptació a la pantalla petita de
l’obra de teatre homònima de
Guillem Clua (Barcelona, 1973),
que ha estat traduïda a diverses
llengües i representada a dife-
rents països. En aquesta nova

producció de Minoria Absoluta,
els dos joves actors donen vida
a la història d’amor de l’Àlex i el
Bruno, que ja ha robat el cor de
milers d’espectadors d’arreu del
món, triomfant sobretot entre

la comunitat LGTBI.

C U E V A S  I  E S P A R B É

A LES XARXES...

Ser dos actors d’èxit
Tots dos han aparegut a sèries i pel·lícules conegudes

Famosos

Protagonitzar la nova sèrie de Netflix
‘Smiley’ és l’adaptació de l’obra de teatre de Guillem Clua

Aplaudiments virtuals
Tothom s’ha enamorat de la història de l’Àlex i el Bruno

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La protagonista de La pau dels somnis fe-
liçosés una criatura curiosa i rebel, la Nise,
que té ales en comptes de cua de peix.
Després d’anys de viure reclosa en una
illa paradisíaca, regida únicament per
l’autoritat femenina i no pel poder mas-
culí, decideix fugir i veure món. L’aven-
tura la porta a llocs mai no visitats per cap
sirena i a descobrir els humans... 

Llibres

La pau dels somnis feliços
Carme Riera

|High on Life
Un món de ciència-ficció és l’escenari d’aquest videojoc de trets en primera persona,
en el qual les armes, a més de matar, parlen. Per a PC, Xbox One i Xbox Series X/S.  
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QUI SÓN?
SÓN FAMOSOS PER...
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

HORARIS

Les verdures, les amanides i la fruita hi han de ser presents, 
tant en els dies de cada dia com en les dates assenyalades 

EQUILIBRI

FRUITA

MODERACIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

i NUTRICIÓ

Nadal és una època marcada per les reunions familiars i els
àpats contundents. Els temps canvien, però encara per-
dura la tradició de menjar fins a no poder moure’s de la

cadira o de la butaca. Per a la majoria de persones només és
una qüestió anecdòtica, però aquests excessos i desordres po-
den afectar força les persones diabètiques i també les que pa-
teixen problemes cardiovasculars.    
Cal afegir-hi que no és només una qüestió nutricional. Als

excessos i canvis d’horaris durant les festes s’hi sumen l’aug-
ment d’aliments calòrics i d’alcohol en la dieta, la manca d’exer-
cici físic i fins i tot la disminució de les hores de son. Nadal, sens
dubte, altera el nostre equilibri vital, que ja és prou difícil de
mantenir els dies de cada dia. 
La Societat Espanyola de Diabetis, en aquestes dates, sem-

pre ofereix alguns consells interessants i molt recomanables per
a tothom, més enllà de si patiu o no aquesta malaltia. Perquè,
de fet, si controléssim la nostra nutrició com ho han de fer les
persones diabètiques, pesant bé les racions i equilibrant les gu-
arnicions, ens aniria molt millor, segons els endocrins.  

Nadal també pot ser saludable

És important respectar els horaris i no saltar-se àpats, 
així evitareu arribar famolencs al gran sopar 

Les claus

Si l’àpat és contundent, podem alleugerir-lo fent racions
proporcionades amb guarnicions saludables 

No cal repetir dels plats més calòrics ni és obligatori 
acabar-se les ampolles que hi ha sobre la taula 
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